

UNIVERSITY OF NEW BRUNSWICK

LAW JOURNAL

VOLUME 38

(1989)

UNB LAW JOURNAL



REVUE DE DROIT DE UNB

Vol. 38/Tome 38

1989

Copyright 1989 by the *University of New Brunswick Law Journal* and the authors.

All Rights Reserved. No part of this book may be reproduced in any form or by any electronic or mechanical means including information storage and retrieval systems without permission from the Editor-in-Chief. Reproduction of this material without authorization, by any method of duplication whatsoever is a violation of copyright.

ISSN: 0077-8141

The *University of New Brunswick Law Journal* is an annual publication devoted to the consideration of current legal issues, problems and philosophies through presentation of articles, research notes, comments, and review articles in widely-ranging areas of law. The opinions expressed are those of the individual authors and not the *University of New Brunswick Law Journal*. The *Law Journal* circulates widely to members of the bars of the Atlantic provinces, law students at the University of New Brunswick, advertisers, and to law libraries throughout the world.

Subscriptions and Back Issues

The Carswell Company Limited
2330 Midland Avenue
Agincourt, Ontario, M1S 1P7

Subscription Price:	\$15.00 per volume
Back Issues:	\$12.00 per volume
Index, Vols. 1-36:	\$10.00

Note to Authors

Manuscripts should be written in English or French, typed double spaced, and submitted by November 1, 1989 in triplicate, if possible with a copy on a IBM-formatted 5¼" floppy disk (ASCII file). Please use the *Canadian Guide to Uniform Legal Citation* and the current issue as a guide to format requirements. Manuscripts and editorial communications should be sent to the Editor-in-Chief, *University of New Brunswick Law Journal*, Ludlow Hall, P.O. Box 4400, University of New Brunswick, Fredericton, N.B., Canada E3B 5A3.

Note to Advertisers

Information on advertising in the *University of New Brunswick Law Journal* may be obtained by writing to the Business Manager, *University of New Brunswick Law Journal*, Ludlow Hall, P.O. Box 4400, University of New Brunswick, Fredericton, N.B., Canada E3B 5A3.

Set in Times Roman by Linda Hill.
Printed and bound by Centennial Print & Litho, Ltd., Fredericton.

To be cited: (1989) 38 *UNB LJ*

Copyright 1989, *La Revue de droit de l'Université du Nouveau-Brunswick*, y compris les auteurs.

Tous droits réservés. Toute reproduction intégrale ou partielle, sous quelque forme que ce soit ou par quelque procédé électronique ou mécanique, y compris les moyens de mise en mémoire et d'extraction, fait sans le consentement du rédacteur/de la rédactrice en chef est interdite. La reproduction non autorisée du présent ouvrage par quelque procédé que ce soit, constituerait une usurpation de droit d'auteur.

ISSN 0077-8141

La Revue de droit de l'Université du Nouveau-Brunswick est une publication annuelle présentant, dans divers domaines du droit, des articles, des notes, des recherches, des analyses et des comptes rendus d'ouvrages portant sur des dossiers, problèmes et philosophies juridiques. Les opinions exprimées dans cet ouvrage relèvent de la responsabilité de leurs auteurs et n'engagent pas *la Revue de droit de l'Université du Nouveau-Brunswick*. *La Revue de droit* est distribuée aux membres de la profession juridique des provinces atlantiques, aux étudiants de la faculté de droit de l'Université du Nouveau-Brunswick et aux annonceurs ainsi qu'à certaines bibliothèques de droit dans le monde entier.

Abonnements et commandes de numéros déjà parus

The Carswell Company Limited
2330 Midland Avenue
Agincourt, Ontario, M1S 1P7

Abonnement:	15 \$ le volume
Numéros déjà parus:	12 \$ le volume
Index, Tomes 1 à 36:	10 \$

Note à l'attention des auteurs

Les manuscrits doivent être rédigés en français ou en anglais, dactylographiés à double interligne, et soumis avant le 1er novembre 1989 en trois exemplaires, préférablement avec un exemplaire en dossier ASCII sur une disquette (5¼") formatée pour l'IBM. Les auteurs sont priés de se guider sur le *Manuel canadien de la référence juridique* et au présent numéro pour la présentation matérielle de leur texte. Les manuscrits et communications concernant la rédaction sont à faire parvenir au rédacteur/à la rédactrice en chef, *Revue de droit de l'Université du Nouveau-Brunswick*, Ludlow Hall, P.O. Box 4400, Université du Nouveau-Brunswick, Fredericton, NB, Canada E3B 5A3.

Note à l'attention des annonceurs

Les demandes de renseignements concernant les insertions publicitaires dans la *Revue de droit* peuvent être adressées par écrit à l'Administrateur, *Revue de droit de l'Université du Nouveau-Brunswick*, Ludlow Hall, P.O. Box 4400, Université du Nouveau-Brunswick, Fredericton, NB, Canada E3B 5A3.

Composé en Times Roman par Linda Hill.
Imprimé et relié par Centennial Print & Litho Ltd. à Fredericton.
Mode de citation: (1989) 38 *RD UNB*

University of New Brunswick Law Journal
Revue de Droit de l'Université du
Nouveau-Brunswick

Editor-in-Chief/Rédactrice en chef

Linda Hill

Advisory Board/Conseil consultatif

The Hon. G.V. La Forest

H. Wade MacLauchlan

Eric Colvin

Alan D. Reid

Sandra McCallum

A.M. Sinclair

Associate Editors/Rédacteurs associés

Craig J. Carleton

Wing T. Yan

Karen E. Johnston

Monika Zauhar

Business Manager/Administrateur

John C. Warner

Editorial Staff/Collaborateurs de la rédaction

Karen A. Brook

J. Paul Harquail

Matthew Cripps

Graeme Keirstead

Norah Davidson

John P. McEvoy

Joan Dawson

Elizabeth Norris

Robin Dickson

Camille Riggs

Terry Farrell

Thomas S. Kuttner

Myron Gochnauer

Jim Vibert

Contents/Sommaire

Editor's Note	vii
---------------------	-----

Articles

The Crumbling Pyramid: Constitutional Appeal Rights in Canada <i>Dale Gibson</i>	1
Deciphering the Defence of Provocation <i>Tim Quigley</i>	11
Neither a Borrower Nor a Lender Be: The Problem with Sales of Real Property Subject to Existing Mortgages <i>Joseph T. Robertson</i>	31
The Need for Change in Teaching the Law <i>Lee Stuesser</i>	55

The Viscount Bennett Memorial Lecture

Prometheus Unbound: Law in the University <i>Harry Arthurs</i>	75
---	----

Seminar on Law in the University

Towards An/Other Legal Education: Some Critical and Tentative Proposals to Confront the Racism of Modern Legal Education <i>Richard F. Devlin</i>	89
Seminar Discussion	121
The Origin and Demise of Legal Education in Quebec (or Hercules Bound) <i>David Howes</i>	127
Seminar Discussion	150
Promethea Unbound: A Feminist Perspective on Law in the University <i>Sheila McIntyre</i>	157
Seminar Discussion	174
Law in the University: Commentary <i>R. Steven Turner</i>	181
Colloquium	186

Symposium on Legal Publishing, 1

Canadian Commercial Legal Publishers <i>Paul Murphy</i>	197
The New Canadian Jurisprudence: <i>Canadian Journal of Law and Society</i> <i>David Howes</i>	207

Forum: Meech Lake

L'impact de l'entente du Lac Meech sur les minorités linguistiques provinciales <i>Michel Bastarache</i>	217
Les Accords Meech-Langevin <i>Sénateur Gerald-A. Beaudoin</i>	227

NO!!	
<i>The Hon. Dr. Eugene Forsey</i>	251
More Than Small Change: The Meaning of Meech Lake for the Canadian Polity	
<i>John D. Whyte</i>	279
L'Accord constitutionnel de 1987	
<i>L'Association des juristes d'expression française du Nouveau-Brunswick</i>	289
Brief to the Select Committee on the 1987 Constitutional Accord	
<i>New Brunswick Aboriginal Peoples Council</i>	295
Brief Opposing the Meech Lake Accord	
<i>New Brunswick Ad Hoc Committee on the Constitution</i>	305
Errata, 1988	315